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Državna stanovanjska anketa v Beogradu
Dne 25. t. m. se je pričela v Delavski 

zbornici anketa o vprašanju znižanja na
jemnin, ki jo je sklicalo ministrstvo soci
jalne politike in narodnega zdravja vsled 
prejetih raznih resolucij in predlogov na
jemnikov, da je potreba z ozirom na seda
njo gospodarsko krizo znižati tudi najem
nine za stanovanja in lokale. Mesto za
držanega g. ministra Ivana Puclja je an
keto vodil z veliko spretnostjo polna dva 
dni g. Ljubomir Hofmanović, načelnik 
splošnega oddelka. Ankete se je udeležil 
tudi načelnik za socijalno skrbstvo g. Du
šan Jeremič. Prisotni so bili nadalje zastop
niki banskih uprav, državne hipotekarne 
banke, trgovinskih, inženirskih, industrij
skih, delavskih in obrtniških zbornic, Zve
ze industrijcev, denarnih zavodov, centrale 
industrijskih korporacij, strokovnih orga
nizacij, društev hišnih posestnikov in na
jemnikov. Iz dravske banovine sta bila za 
hišne posestnike delegata gg. Frelih Ivan 
iz Ljubljane in Otmar Meglič iz Maribora. 
Mestno občino ljubljansko je zastopal gosp. 
Ivan Tavčar. Strokovne organizacije iz na
še banovine, ki nimajo svojega društva 
najemnikov, je zastopal predsednik dru
štva upokojencev, g. Maks Lilleg. Zasto
pana so bila nadalje mesta Beograd, Za
greb, Skoplje in Sarajevo. Vseh delegatov 
je bilo okrog 100 in jih je govorilo 46.

Anketo je otvoril g. Hofmanović, ki je 
naglašal v svojem govoru, da se javnost v 
zadnjem času stalno bavi z vprašanjem sta
narin in da zahteva, da se najemnine zni
žajo v tem smislu, da bi odgovarjale seda
njim gospodarskim razmeram, vrednosti 
denarja in cenam novozgrajenih hiš. Kup
ne moči konsumentov, ki se je že itak 
zmanjšala z^a 10% do 40%, nikakor ni mo
goče še bolj zmanjšati. Visoke stanarine in 
najemnine za lokale še podražujejo konsu- 
mentske potrebščine in slabijo kupno moč 
konsumentov. Omenja, da bi hišni posest
niki nove hiše najrajše amortizirali v krat
kem času in ne tako kot pred vojno, ko je 
trajalo amortiziranje hiš 30 in tudi 40 let.

Gosp. Hofmanović je v svojem nadalj
njem govoru omenjal poročilo banske upra
ve dravske banovine v Ljubljani, ki ga je 
poslala z aktom dne 13. preteklega meseca 
v Beograd, v tem referatu g. bana dr. Ma
rušiča je rečeno, da je vprašanje stanarin 
najbolj aktualno za večino mestnega in tu
di podeželskega prebivalstva, ki v sploš
nem zahteva, da bi se stanarine zmanjšale. 
S tem vprašanjem se bavi tudi dnevni tisk 
in se sklicujejo ankete, sestanki in zboro
vanja. Ni dvoma, pravi ban dr. Marušič v 
svojem referatu, da so stanarine v naši 
državi sorazmerno visoke in da daleč pre
segajo predvojne stanarine v primeru s se
danjo zlato pariteto. Razumljivo pa je tudi 
to, da je vse posledica ukinitve stanovanj
ske zaščite. Odkar je spet merodajna le 
svobodna tekma med ponudbo in povpra

ševanjem, so ostali prednji in nižji sloji 
brez vsake moči. Gradnje so se sicer po
množile, toda zgradile so se večinoma le 
palače z obsežnejšimi ;stanovanji, hiš s pri
mernimi cenenimi stainovanji pa še vedno 
primanjkuje.

Če hočemo pravilno presoditi in oceniti 
sedanje razmere, je treba vprašanje stana
rin presojati z dveh stališč. Hiše je treba 
razdeliti v dve glavni kategoriji, v stare 
in nove. Pri starih hišah je treba imeti 
pred očmi, da so večinoma amortizirane, 
da so se zgradile s kapitalom, ki je pred 
vojno dajal nižje obresti ali bil deloma celo 
brezobresten, kakor n. pr. za nove hiše po 
ljubljanskem potresu. Sicer so res davčna 
bremena in drugi stroški pri starih hišah 
večji kakor pri novih, vendar pa je potre
ba, da se tudi v starih hišah najemnine 
znižajo toliko, da se bodo krile s predvoj
nimi po zlati pariteti.

Kar pa se tiče novih hiš, mora obveljati 
načelo, da najemnine in stanarine ne slu
žijo samo amortizaciji, temveč tudi kot 
renta, ki pa mora biti vsekakor nižja ka
kor je renta, ki jo dajejo denarni zavodi.

Stanovanja v novih hišah pa se z ozirom 
na položaj, komfort in druge okoliščine 
morajo porazdeliti na tri kategorije. V vsa
ki kategoriji bi bilo treba določiti maksi
malno stanarino. Stanarine v I. kategoriji 
bi smele znašati mesečno kvečjemu po 150 
do 180 za sobo, v II. 150 do 250, v III. pa 
250 do 350. Postranskih prostorov bi se ne 
smelo vračunati.

Če bi nastala po tej uradni določitvi sta
narin kakšna nasprotstva, bi jih morale 
preiskati posebne občinske komisije, v ka
terih bi bili zastopani nezavisni pravniki, 
hišni posestniki in stanovalci ter zastopnik 
socijalno-političnega in gradbenega refe
renta pri prizadeti banski upravi ali občini.

Razumljivo je, da bi bilo treba striktno 
izvajati te predloge tako v Beogradu, Za
grebu in Ljubljani. Vendar pa bi bilo tre
ba pomisliti tudi na to, da bi takšna refor
ma mogla škoditi onim hišnim posestni
kom, ki so gradili svoje hiše s posojili in 
so se zavezali napram denarnim zavodom, 
odnosno svojim upnikom, da bodo na dru
gačen način in v krajši dobi amortizirali 
svoje dolgove.

G. dr. Hofmanović je v svojem nadalj
njem ekspozeju ugotovil, da so v naši dr
žavi že v veliki meri padle cene posebno 
kmetijskim pridelkom. Padec cen pa je 
prav za prav splošen pojav, le stanarine so 
ostale neizpremenjene. Cilj te konference 
je, da se to vprašanje čim bolje reši, ker 
je pereče po vseh naših centrih. Gre za 
to, ali je mogoče znižati stanarine.

Nadalje je referiral g. Hofmanović in 
navajal cene za posamezne življenske po
trebščine in dokazoval, v koliko je padel 
indeks od leta 1928. do 1931. Iz tega in
deksa izhaja, da so cene padle vsem po

trebščinam, ostale so edino cene stanovanj 
in lokalov. Nadalje opozarja delegate, da 
naj bodo v svojih poročilih stvarni in naj 
odgovarjajo na vprašanja, ki jih stavi mi
nistrstvo socijalne politike. Odgovoriti je 
na sledeča vprašanja:

1. ) Je li potrebno in mogoče, da se na
jemnine za stanovanja in lokale znižajo in 
na kak način? Ali z dovoljenjem hišnih 
lastnikov, ali s kakimi prisilnimi merami?

2. ) Ali je dana možnost danes znižati 
najemnine, ne da bi to imelo slabe posle
dice na splošne gospodarske razmere?

Končno določi g. Hofmanović, da sme 
za vsako društvo govoriti samo en zastop
nik, in sicer ne več kot 15 minut.

Naravno je, da ne moremo prinesti po
ročila o celi anketi in o govoru posameznih 
delegatov, ker bi to poročilo izpopolnilo 
več kot eno celo številko »Mojega doma«. 
Zato bomo navedli samo izjave delegatov 
iz Slovenije; drugače pa samo v kratkem 
opisali potek konference.

G. Maks Lilleg iz Ljubljane je kot edini 
zastopnik najemnikov iz dravske banovine 
poudarjal, da so srednji sloji najštevilnejši 
elementi v naši državi, ki veliko pričaku
jejo od te ankete, ker vsled nezadovoljno
sti žele, da se nekaj ukrene, da se bodo 
njih bremena vsa nekoliko olajšala. Pravi, 
da se je sprva mislilo, da bodo hišni po
sestniki sami toliko uvidevni in znižali ce
ne stanovanj, toda to pričakovanje je bilo 
zaman. Kjer manjka osebna uvidevnost, tam 
naj nastopi solidarna sila, in če to ne bo po
magalo, naj brani država svoje državljane* 
pred izkoriščanjem svojih sodržavljanov. 
Misli, da si najemniki lahko pritrgaio pri 
želodcu, ki se ga ne vidi, in pa da lahko 
hodijo tudi slabo oblečeni, stanovanja pa 
morajo imeti. (Stanovanja lahko zamenjajo 
za manjša, ki so mnogo cenejša. Pripcennja 
uredništva.)

Zastopnik mestne občine ljubljanske 
g. Tavčar je stavil konkretne predloge, naj 
se amortizacija novih hiš porazdeli na do
bo 30 let, izdajo naj se primerni idcrepi 
proti špekulaciji z zemljiškimi rentami in 
naj država prepreči karteliranje tvrdk, ki 
proizvajajo gradbeni materijal. Ugotovi! je, 
da so stanarine previsoke in da so se v 
preteklem letu samo v Ljubljani povišale 
za 7 milijonov dinarjev. To je nemoralno. 
Stanarine je treba znižati najmanj za 30%. 
Tako visoke stanarine niso niti v interesu 
države, niti naroda. Spričo tega vprašanja 
smo se pričeli deliti v dva neprijateljska 
tabora. Med obema taboroma je treba najti 
kompromisno rešitev.

Stavil je nadalje predlog, da naj se zi
dajo nove hiše, kakor je to delala ljubljan
ska občina, ter je natančneje poročal o stav
benem gibanju mestne občine ljubljanske 
in splošno v ljubljanski mestni občini.

Končno predlaga g. Tavčar, da bi se na
jemnine v starih hišah smele obrestovati



Stran 2. >MOJ DOM«

samo po 4% na ta način, da bi najemniki 
plačevali vse davke, popravila, kakor tudi 
4% obresti hišne vrednosti. Nove hiše naj 
bi se obrestovale po 5%, vsled česar bi mo
rali denarni zavodi znižati obresti, katere 
bi nosili najemniki, amortizacijo in zavaro
valnino pa bi moral plačati hišni lastnik 
sam. Dovoljen naj bi bil prost sporazum 
med posestniki in najemniki.

Ako pa bi najemnik smatral, da je na
jemnina previsoka, naj bi o tem odločil po
seben senat pri sodišču, v katerem bi bil 
razen sodnika še zastopnik hišnih lastni
kov in najemnikov. Po tem senatu določena 
najemnina bi veljala za eno leto, v katerem 
času bi gospodar najemniku ne smel sta
novanja odpovedati. To pa bi veljalo samo 
za najemnike, ki nimajo skupnih meseč
nih prihodkov več kakor 5000 Din. (Tedaj 
skoro za vse najemnike, ker bi posestnik 
ne zamogel dokazati prejemkov najemnika. 
Op. uredništva.)

Zastopniki najemnikov so navajali po
samezne slučaje o previsokih najemninah 
ter s tem dokazoval^ da je potreba vpeljati 
državno zakonsko zaščito najemnikov. Na
dalje se je pokazalo, da so najemnine naj
višje v Beogradu in Zagrebu in se je sploš
na debata večinoma sukala okoli teh dveh 
mest. V Dravski banovini, tudi v Ljubljani, 
pa so najemnine znatno nižje kakor v na
vedenih mestih.

Za državno hipotekarno bapko je ugo
tovil g. Aca Dinič, da ni bil pravilen način, 
po katerem se je pričelo reševati to vpra
šanje. S takim postopanjem se je le po
vzročilo razburjenje za državni in privatni 
kredit. Če se bo dalo pod zaščito tudi nove 
hiše, je nevarnost, da lastniki ne bodo mo
gli plačevati obresti, hiše bi propadle in 
bi prišle v last posameznih denarnih za
vodov.

Tekom drugega dne je konferenco do
poldne posetil g. minister socijalne politike 
Ivan Pucelj, ki je v krajšem g?voru po
zdravil navzoče delegate, opravičil, da radi 
prevelike zaposlenosti ne more ves čas pri
sostvovati konferenci ter je poudarjal, da 
je bila anketa sklicana na željo interesen
tov, da reši ta važni problem'. Stanovanjsko 
vprašanje ni lahko, kakor so sploh težka 
vsa vprašanja, ki so v sedanji dobi na 
dnevnem redu. Izrazil je željo, naj se an
keta ne zadovolji z golimi ugotovitvami, 
nego naj išče konkretnih predlogov in 
sproži primerne ideje, da bi se čim prej 
prišlo do cilja. Zadeve ni mogoče yeši|i ta" 
ko enostavno, kakor so si jo zamislili ne- 
katerniki, ki so celo zahtevalij da naj no
va določba najemnin stopi v veljavo že dne 
1. februarja, kar je popolnoma nemogoče. 
Vsak zakonski ukrep pomeni diranje v pri
vatno svojino in to presega kompetenco mi
nistrstva socijalne politike. V tem slučaju 
bi moral stopiti v zvezo z ministrom pravo
sodja in bi zakone zamogla predlagati v od
ločitev vlada po narodnem predstavništvu.

V imenu društva hišnih posestnikov za 
Maribor in okolico je govoril predsednik 
g. Otmar Meglič, ki je opisoval stanovanj
ske razmere v Mariboru, kjer ne vlada ni- 
kaka stanovanjska beda in so najemnine 
zelo zmerne. Stanovanje s sobo in kuhinjo 
stane 160 do 400 Din, 2 sobi 250 do 550 Din, 
3 sobe od 480 do 980 Din, 4 sobe 800 do 
1000 Din. Te nizke cene so nastale radi 
tega, ker se je velika večina uradov odvzela 
mestu Mariboru in se naselila drugam. Raz
pravljal je o občinskem gospodarstvu Ma
ribora ter kritikoval najnovejšo občinsko 
davščino od najemnin, ki presegajo zlato 
pariteto. Prosil je g. ministrskega načel
nika, da tej občinski davščini posveča prav 
veliko pozornost.

Posebno pozornost je zbudil nastop 
gdč. Mire Hrvoj, ki je nastopila v elegantni 
svileni obleki ter v imenu hrvatskoga dru
štva »Grofica Z r i n s k a« iz Zagreba 
trdila, da je plačevanje visokih najemnin

nemogoče ter na škodo prehrani prebi
valstva.

Po njenem govoru je nastal med gospo
dično in hišnimi posestniki, ki so sedeli 
ž njo pri isti mizi, majhen incident, ker so 
hišni posestniki upravičeno ugovarjali, da 
bi tako elegantna dama nastopila za zniža
nje najemnin in govorila o bedi.

Vsi zastopniki denarnih zavodov, trgov
skih in industrijskih zbornic, mestnih ob
čin itd., tedaj vseh produktivnih organiza
cij, so absolutno odklanjali vsako novo za
konsko zaščito stanovanj, ker bi se s tem 
povrnili zopet v staro dobo prepirov in ko
rupcije; splošno gospodarstvo pa bi zelo 
trpelo. Za zakonsko zaščito so se izrekli 
edinole zastopniki najemnikov in pa delav
skih organizacij, kateri pa gotovo niso prej 
delavcem razložili, v kako veliko škodo jih 
bo spravilo prisilno gospodarstvo, ker se 
bo s tem ustavilo vsako stavbno gibanje.

V imenu Pokrajinske zveze društev 
hišnih posestnikov za Slovenijo in v imejiu 
Prvega društva hišnih posestnikov v Ljub
ljani je predsednik g. Ivan Frelih podal 
sledeče poročilo:

Najprej se je bavil z referatom g. bana 
Dravske banovine in pojasnil, zakaj se 
hišni posestniki niso odzvali njegovemu 
apelu za znižanje najemnin. Ugotovil pa je 
pri tem, da se je samo v naši društveni pi
sarni javilo okrog 100 hišnih posestnikov, 
ki so najemnine znižali, niso pa tega javili 
občinskim upravam, ker so smatrali, da je 
to njih osebna zadeva in za prijavo ni no
bene zakonite določbe. Tudi so posestniki 
v mesecu oktobru, ko je izšel banov poziv 
bili že oddali davčne prijave za leto 1932., 
v katerem letu bodo morali plačevati zgra- 
darino in doklade od prijavljene najem
nine, tudi če bi najemnine najemnikom zni
žali. Kdor bi tedaj najemnino znižal za let
nih 3000 Din, bi plačal od tega zneska 
1200 Din davka in doklad, katerega zneska 
bi od najemnika ne prejel in bi ga moral 
kriti iz svojega žepa. Tudi je ravno takrat 
izšla naredba ministrstva financ, v kateri 
se predpisuje, da morajo državni name
ščenci za naturalna stanovanja za eno sobo 
in kuhinjo v Ljubljani plačati okrog 500 Din, 
tedaj precej več, kakor zahtevajo hišni 
posestniki v Ljubljani za enako stanovanje.

Nadalje odklanja banov predlog, da naj 
bi se najemnine uredile po banovinah, ker 
s tem bi bili posestniki v naši banovini zo
pet najbolj prizadeti. Veljati mora načelo 
polne enakosti za vse državljane. Tudi smo 
g. banu priporočali, da naj predlaga mini
strstvu financ, da naj se z znižanjem najem
nin odpiše tudi davek, kar se sedaj ne vrši. 
Nadalje morajo občine in banovine znižati 
davščine in potem bodo lahko posestniki 
znižali tudi najemnine.

Pojasnjuje nadalje, da so se najemnine 
v letu 1930. radi tega povišale v starih hi
šah za 7 milijonov, ker je prenehala stano
vanjska zaščita, so se najemniki menjali in 
mnogo gospodarjey ni hotelo najemnikom 
poprej najemnin povišati. Velik del teh po
višanih najemnin pa gre na račun hišnih 
lastnikov, ko jim je davčna uprava v tem 
letu znatno povišala lastna stanovanja. Ce 
upoštevamo to, pridemo do zaključka, da 
so se najemnine v Ljubljani primerno malo 
povišale.

Tudi ugovarja izvajanjem govornikov 
iz naše banovine, da so se davki znižali, ne 
pa tudi najemnine. V letu 1930. smo dobili 
40% novo bansko doklado,.ko za časa obla
sti nismo imeli nikake doklade, nadalje se 
je občinska doklada v Ljubljani zvišala od 
35 na 60% in lani smo dobili 13% novo 
doklado, ki je nismo še nikoli imeli in 
končno je prišel še kuluk, ki ga še dosedaj 
nismo poznali. Davki se tedaj niso znižali, 
temveč doklade zvišale do 70%.

Nadalje omenja, da v banovem poročilu 
manjka pregleda o najemninah z navedbo 
posameznih primerov previsokih najemnin,

ker govori poročilo samo o previsokih na
jemninah na deželi in zlasti v Ljubljani. 
Zato je primoran omenjati, da najemnine v 
manjših mestih in industrijskih krajih, kot 
Jesenice, Trbovlje, Studenci pri Mariboru, 
znašajo za enosobno stanovanje mesečno 
80 do 120 Din, za dvosobno stanovanje 200 
do 300 Din, a da v Ljubljani, ker so stano
vanja v naši banovini najdražja, stane eno
sobno stanovanje 200 do 400 Din, dvosobno 
500 do 800 Din, a trisobno 900 do 1300 Din. 
Ker so v teh najemninah zapopadene tudi 
17% naklade: vodarina, gostaščina in ka
nalska pristojbina, ki jih je treba še odbiti 
od teh najemnin se vidi, kako nizke so na
jemnine stanovanj v Ljubljani napram na
jemninam drugih mest. Ker so se razni 
govorniki sklicevali na razne dobre stvari 
v Ljubljani, upam, da sedaj pohvalijo tudi 
te nizke najemnine.

Odklanjamo banov predlog, da se na
jemnine v starih hišah določijo v zlati pa
riteti na predvojnih najemninah, ker sma
tramo to za popolnoma neprimerno. V 
17 letih so se hiše toliko popravile in iz- 
premenile, da ni mogoče teh najemnin vzeti 
za podlago v sedanjem času. Napravila se 
je električna razsvetljava, angleška strani
šča, parketi, hiše so se v vseh delih po
pravile, zato se ne more najemnin določiti 
generalno za vse hiše enako, temveč za 
vsak posamezen primer posebej.

Prav tako odklanjamo banov predlog, 
da bi se najemnine za nove hiše razdelile 
v razne kategorije in se določile nekake 
maksimalne najemnine, kakor jih predlaga 
v prav nizkih zneskih banska uprava Drav
ske banovine. Za nove hiše se ne more 
vpeljati kaka zaščita, ker je bilo tem gra
diteljem novih hiš z zakonom zasigurano, 
da njih hiše ne bodo spadale pod zaščito in 
če bi se to sedaj zgodilo, bi se nihče ne 
upal več zidati, ker ni sigurno niti to, kar 
je bilo svoječasno zajamčeno z zakonom. 
Tudi bi se izgubilo vsako zaupanje in spo
štovanje do zakonov, če bi se uvedlo tako 
postopanje.

Če bi se vpeljala zaščita samo za stare 
hiše, potem bi hoteli vsi najemniki priti v 
stare hiše, kjer bi bile najemnine mnogo 
nižje, iz novih hiš pa bi se najemniki selili, 
če bi to le bilo mogoče, in noye hiše bi osta
le brez najemnikov. Če pa bi se vpeljala 
stanovanjska zaščita tudi za nove hiše, bi 
to ne bilo samo nepostavno, temveč bi last
niki teh novih hiš ne mogli obdržati, 
ker so večinoma zadolženi do 80% in bi 
vsled nizkih najemnin ne dobili toliko, da 
bi zamogli obresti plačevati, vsled česar bi 
prišlo več stotin hiš v roke denarnih zavo
dov, ki bi sami ne vedeli, kaj z njimi početi 
in bi bile zanje prav tako velika izguba, 
ker se že danes borijo denarni zavodi sami 
z velikimi težkočami. Iz tega sledi, da niti 
za nove, niti za stare hiše ni mogoče sedaj 
uveljaviti kake stanovanjske zaščite. Sta
novanj je pri nas dosti na razpolago in 
vsak hoče stanovati v centrumu mesta, 
medtem ko na periferiji niti do 2 km od 
centra že sedaj ne morejo lastniki oddajati 
stanovanj in se dobi stanovanje od treh 
parketiranih sob, kuhinje, kopalnice in pri
tiklin že za 900 Din mesečno. Dve sobi pa 
za 600 Din.

Če se pa bo vpeljala stanovanjska za
ščita, se stare hiše ne bodo več popravljale, 
nove ne več zidale in s tem bodo prizadeti 
v prvi vrsti delavci, obrtniki, trgovci in in
dustrijalci, zato so se pri nas vedno vse 
gospodarske korporacije izrekale za odpra
vo vsake zaščite, ker vedo, v kako veliko 
škodo jim je taka omejitev. Zato so povi
šane najemnine, če bi znesle tudi 7 milijo
nov dinarjev, šle ne v denarne zavode kot 
vloge, temveč kot odplačilo dolga, splošno 
pa vse samo v popravilo hiš, tedaj za sploš
no gospodarstvo.

Pri sedanji anketi so posamezni govor
niki iznesli več primerov previsokih najem
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nin. V splošnem p,a nima ministrstvo nobe
nih pravih podatkov in pregleda o visokih 
najemninah v posameznih mestih, zato je 
neobhodno potrebno, da naj se poprej pre
skrbijo potrebni podatki o višini najemnin 
in šele potem se zamore izreči kaka sodba. 
Tudi so zagovorniki stanovanjske zaščite 
imeli pred seboj samo lastna stanovanja 
kot »b e a t i p o s s i d e n t e s«, niso zato 
vprašali zlasti delavcev, ki večinoma stanu
jejo izven mest in jih je veliko s štedenjem 
napravilo svoje domove. Tudi so popolno
ma pozabili v današnji razpravi na pravo 
socijalno stran, ki ne obstoji v tem, da bi se 
upropastilo tistega malega hišnega lastnika, 
ki je s stradanjem napravil svoj dom, ki 
naj mu bo sedaj odvzet. Koliko jih je, ki 
so imeli nekoliko tisočakov in so z največjo 
težavo prišli do lastne hiše, ki naj mu jo 
sedaj odvzame nepotrebna stanovanjska 
zaščita. Tudi se ne sme prezreti, da se hoče 
varčevati samo pri stanovanjih. Za vse 
drugo se ima še vedno denarja in omenja 
slučaj v Mariboru, v katerem mestu in oko
lici se je v enem letu za dvakrat toliko 
pokadilo in popilo, ko znašajo vse najem
nine v Mariboru.

Končno še upozarja na dejstvo, da mi
nistrstvo financ z ozirom na zakonite pred
pise zahteva take najemnine, ki se v do- 
tičnem kraju zamorejo dobiti, in vedno na
roča davčnim upravam, da morajo najemni
ne držati vsaj na dosedanjih višinah. Zato 
prosi g. načelnika in stavi predlog, da naj 
se najpoprej obrne ministrstvo socijalne 
politike na ministrstvo financ z vpraša
njem, kako stališče zavzema finančno mini
strstvo za znižanje najemnin, in če je pri
pravljeno davčni zakon spremeniti v tem 
smislu, da se z znižanjem najemnin isto
časno odpiše tudi zgradarina.

Nadalje naj ministrstvo socijalne poli
tike uradno preskrbi materijal o sedanjih 
najemninah, ker se ne more zanesti samo 
na poročila, ki so jih posamezniki ali tudi 
posamezne organizacije iznesle ali predlo
žile ministrstvu.

Na stavljeno vprašanje odgovarjam, da 
stanovanjska zaščita absolutno ni potrebna, 
je neizvedljiva in bi bila na veliko škodo 
splošnemu gospodarstvu.

K proračunu mestne obilne 
ljubljanske

Pri proračunu mestne občine ljubljan
ske za leto 1932. je obč. svetnik Ivan Fre
lih po daljšem govoru stavil sledeče re
solucije, ki so bile soglasno odkazane pri
stojnim odsekom v poslovanje.

1. ) Pri poglavju I. Splošna mestna 
uprava naj se v proračunu za leto 1933. 
radi preglednosti in jasnosti pri posamez
nih nameščencih navedejo prejemki in ne 
samo skupna vsota za posamezne oddelke. 
V tem smislu so bili dosedaj vedno se
stavljeni vsi proračuni in se je samo letos 
to opustilo. Pri isti partiji je z naslovi na
vesti posamezne oddelke in jih ni zazna- 
menovati samo z rimskimi številkami.

2. ) Oddelek V. »Ekonomat«, naj se da 
drugo primernejše ime, in to ali Mestni 
gospodarski urad ali pa Pravno zastop
stvo in gospodarska uprava mestne občine.

3. ) Radi točnega in rednega poslova
nja se g. županu naroča, da določi magi
stralnega direktorja ali višjega koncept- 
nega uradnika, da vrši kontrolo na pravo
časnem reševanju vseh vlog, kateri mora 
o nerešenih spisih vsakega pol meseca 
poročati g. županu. Vse urgence radi ne
rešenih spisov od oblasti, uradov in posa
meznih strank je izročiti najprej temu po
oblaščenemu uradniku, ki mora zahtevati 
rešitev v najkrajšem določenem roku ali 
pa podati radi nerešitve opravičbo.

4. ) Mestno knjigovodstvo ne sme izpla
čati prav nobenemu novemu nameščencu, 
tedaj tudi ne pogodbenemu, plače ali me
sečne nagrade, če ni o tem prejel sklepa 
občinske uprave ali pa vsaj personalno- 
pravnega odseka. To velja tudi za vsa 
mestna podjetja.

5. ) Ravno tako se ne sme nihče nasta
viti in to niti v pogodbeni lastnosti, če po
prej o tem ne sklepa občinska uprava.

8.) Pri partiji 29 je prejemke finančno- 
političnega referenta, davčnotehničnega re
ferenta in pravnega praktikanta v prora
čun za leto 1933. prenesti na poglavje L, 
partija 2, pozicija 6, ker faktično oprav
ljajo posel pri knjigovodstvu in je pra
vilno, da se tam proračunava radi pra
vega pregleda.

7. ) Pri poglavju II. Mestna poslopja in 
zemljišča naj se vstavi za popravilo stran
skih dveh vež in stopnjišč na mestnem 
magistratu primerni znesek, ali pa naj se 
gradbenemu uradu naroči, da za ta popra
vila napravi proračun in naj se v pokritje 
stroškov dobi pri morebitnih večjih do
hodkih občinskih davščin ali pa iz rezerve.

8. ) Pri poglavju VI., partija 46, pozi
cija 2, naj se primerni strošek porabi za 
nasaditev drevja v preurejenem tivolskem 
drevoredu, da izgine iz ,njega sedanja 
praznota in da se ne bodo tam postavljale 
cvetlice v loncih, kar napravi neprijeten 
vtis. Iz istih sredstev naj se da primerna 
vsota za najnujnejšo ureditev nasadov na 
Gradu, odnosno naj se izvrše pri ograjah 
in nasadih najnujnejša popravila, ker so 
sedaj v najžalostnejšem stanju. Istotako 
naj se poskrbi, da se bo posekalo toliko 
dreves, da se bo od tako imenovanega 
»Krasnega razgleda« v tivolskem gozdu 
imelo vsaj nekoliko pogleda na mesto 
Ljubljano. Potrebna drevesa je tudi nasa
diti pri križišču Bleiweisove ceste in Trža
ške ceste, kjer je sta! poprej električni 
transformator.

9. ) Pri prenešenem delokrogu naj se 
skuša z državno upravo doseči oprostitev 
mestne občine raznih prispevkov za držav
ne urade, kakor za državno policijo; po
sredovalni urad naj se kot nepotreben 
ukine.

10. ) Pri poglavju IX. Šolstvo, partija 
110, naj občinska uprava takoj prične po
gajanja z državno upravo za prevzem v 
državno oskrbo mestno žensko realno gim
nazijo, ako se pa to ne da doseči, naj se 
pričetkom šolskega leta 1932./33. ukine 
prvi razred iz gimnazije in potem pola
goma popolnoma ukine. S tem bo občin
ska uprava izdatno razbremenjena.

11. ) Iz povračila za napravo trotoar- 
jev, naj se določi kredit, da se nujno na
pravijo novi hodniki na Novem trgu, ki 
so v skrajno zanemarjenem stanju, in naj 
se skuša trg primemo urediti.

12. ) Iz izrednega prometa naj se skuša 
doseči pokritje za napravo nujno potrebne 
brvi čez Grubarjev kanal.

13. ) Prodajalna Mestne elektrarne naj 
se polagoma likvidira in prepusti prodaja 
trgovcem, ki so edino upravičeni, da vrše 
prodajo žarnic in raznih svetiljk. Sedanja 
prodajalna naj se odda v najem ali po
rabi za druge uradne namene.

14. ) Ravno tako naj se odpove v na
jem vzete prostore v zasebnih hišah in 
naj se uradni prostori za urad elektrarne 
nameste v poslopju meščanske imovine, 
ki sedaj oddaja stanovanja po neprimerno 
nižjih cenah.

15. ) Gospod župan se naproša, da ta
koj preišče in potrebno ukrene, da se 
bodo vedno in pravočasno pobirali obljub
ljeni prispevki za odpravo beračenja, ker 
se to sedaj že nad pol leta ni vršilo in so 
bili s tem mestna občina ali ubožci sami 
oškodovani.

Obžlnske doklade v Ljubljani 
za leto 1932.

Občinski svet ljubljanski je za 1. 1932. 
znižal vodarino od 9% na 7%, gostaščino 
od 6% na 5%, tedaj se je skupaj znižalo 
za 3 % in znašajo skupaj s kanalsko pri
stojbino 14%.

Za nove hiše v Ljubljani, zidane po 
1. juliju 1920., veljajo sledeče naklade:

za najemnike:
do 6000 Din letne najemnine:

vodarina................................. 2%
gostaščina ....... 1 %
kanalska pristojbina . . . . 1%
skupaj............................................. 4 %

za posestnike: 
do 6000 Din letne najemnine:

vodarina........................................ 3 %
gostaščina ................................... 2%
kanalska pristojbina . . . . 1 %
skupaj............................................. 6 %

za najemnike: 
nad 6000 Din letne najemnine:

vodarina.................................4%
gostaščina ...............................3 %
kanalska pristojbina . . . . 1%
skupaj...................................... 8%

za posestnike: 
nad 6000 Din letne najemnine:

vodarina.................................5 %
gostaščina ...............................4 %
kanalska pristojbina . . . . 1%
skupaj.....................................10%
Pri novih hišah se je tedaj povsod zni

žala doklada za 1%.
Za poslovne prostore znaša gostaščina 

5%, vodarina 6%. Občinska doklada na 
direktne davke se je znižala od 60% na 
50%, če bo pa ministrstvo dovolilo finan
ciranje, bo doklada znesla samo 40%. Iz 
tega je razvidno, da se je doseglo precej 
uspeha.

Zavarovanje vodovoda pred 
mrazom

Koliko gorja povzroči v hiši počena 
vodovodna cev. Stene se premočijo, sobe 
preplavijo, v vsej hiši mora biti do po
pravila voda zaprta, če mogoče še zahteve 
povrnitve škode, skratka: zelo neprijetna 
zadeva. In ravno sedanje vreme povzroči 
često take neprilike: zamrznjen je vodo
vodnih cevi. Imamo sicer mnogo zavaro
valnih sredstev, toda tudi tukaj je, kakor 
navadno: čim več sredstev, tem manj je 
vredno vsako posamezno izmed njih. Tudi 
najlepša pipa zoper mraz lepega dne za
mrzne in tudi najboljšo izolacijo more va
rovati le določen čas: če ne priteče skozi 
cevi sveža voda — n. pr. ponoči — kljub 
izolaciji voda zamrzne.

V posameznih slučajih so že poskušali, 
podeliti vodi pri vstopu v hišo gotovo mno
žino toplote, ki potem prepreči, da bi voda 
v hiši zamrznila, da še celo ponoči, ko se 
ne rabi nič vode, nastane gibanje vode, 
kajti znano je, da se mrzlejša voda giblje 
proti najgloblji točki. (Termosifon!) Ta 
sama na sebi pravilno zamišljena ideja pa 
pri takratnih izvedbah s plinskimi in celo 
s premogovnimi pečmi v kleti radi obšir- 
nosti in nevarnosti ognja ni mogla pro
dreti.

Tukaj je mogla zopet vmes poseči elek
trika. Sicer jo moremo uporabljati zato le 
tam, kjer imamo izmenični tok (dvo- ali 
trofazni), toda ta je danes že skoro po
vsod. Pri izmeničnem toku je namreč 
možno, da tako znižamo napetost, da mo
remo brez nevarnosti uporabiti del vodo
vodne napeljave kot kurilno ploščo, kajti
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napetost je manjša od one pri žepnih ba
terijah, katere moremo mirno vzeti v roke. 
To ima pa tudi prednost, da nastane pri 
tem precejšnja jakost toka, ki razvija go
tovo množino toplote. Stalno dovaja vodi 
toliko toplote, da ne more v ceveh za
mrzniti. To segretje je minimalno, z roko 
komaj zaznavno, vendar zadostuje za ob
varovanje pred mrazom. Vendar ne sme 
biti v ceveh noben stik, kajti ta bi bil 
komaj zavarovan. Pri pravilno napravlje
nih napeljavah se to ne zgodi. Tudi tega 
ne smemo šteti v zlo transformatorju zo
per mraz, ce voda zamrzne, predno pride 
do njega.

Cevi, ki so speljane po zunanjih zido
vih, peljejo skozi mrzle prostore ali pa 
dalje časa — nekaj ur — ostanejo brez 
uporabe vode, so v stalni nevarnosti, da 
zamrznejo in so predpostavljene za upo
rabo električnih transformatorjev zoper 
mraz. Ponoči je večji del vodovoda ure 
in ure brez uporabe, med tem ko je po
dnevi z izolacijo in stalno uporabo vode 
zadostno zavarovan. Ali naj potem tudi 
čez dan plačujemo stroške za kurilni tok? 
Ne, ker odklopimo transformator, seveda 
ne smemo pozabiti, da ga zvečer zopet 
priklopimo in izrabimo ceneno tarifo za 
nočni tok (kjer jo imajo!) Potem bi bili 
stroški minimalni, mnogo manj, kolikor 
stane najmanjše delo pri popravl janju po
čene cevi.

Dopis z Viča

Z ozirom na oklic ozir. poziv posest
nikom, da naj naznanijo, koliko so že zni
žali najemnine, sporočam, da so tukaj v 
navadi v splošnem najemnine, ki komaj 
dosega|G Zl3to pariteto. Večkrat je pa niti 
ne dosežejo.

Zahteva po splošni določitvi zlate pa
ritete je krivična, nemogoča.

1. ) Pred vojno so nesle hiše ca. 4%. 
Zdaj je obrestna mera še enkrat tako vi
soka. Od posojil je bilo plačati 4V2 % \ zdaj 
pa 9%. To izpremeni najemnino za 100% 
navzgor.

2. ) Zgoraj navedene 4% so nesle hiše 
zato, ker gospodarjem od svojega stano
vanja ni bilo treba plačati davka, ozir. so 
plačevali malenkostni hišnorazredni da
vek. Zdaj pa mora plačevati posestnik 
davek tudi od svojega stanovanja tako, kot 
bi bilo dano v najem. Pri malih hišah se 
zmanjša zato donos za ca. 100%. Ako naj 
bo hiša še nekoliko rentabilna, mora pre
valiti posestnik to breme na najemnike 
stanovanj.

Neobhodno potrebno je, da se ukine 
to obdavčenje lastnih stanovanj hišnih po
sestnikov. Isto je prav tako nemogoče, kot 
bi moral plačati kmet davek od drv, ki jih 
pokuri sam doma; od mleka, ki ga porabi 
doma; ako bi moral plačati davek vrtnar 
od solate, ki jo poje sam doma.

Odprava tega davka in zopetna uvedba 
razrednega davka od stanovanj hišnih po
sestnikov je predpogoj za znižanje najem
nin. Upati je, da se bo dalo to zdaj, ko 
pridejo poslanci do besede, tudi doseči.

Hišni posestniki, ki so trpeli skoraj 
15 let pod stanovanjskim zakonom, hišni 
posestniki, edini, ki so morali nositi po
leg vseh drugih vojnih in povojnih težav 
tako hudo breme, so zopet edini, ki mo
rajo nositi zdaj tako krivično davčno obre
menitev: visok davek od lastnih stanovanj!

Stanovanjske najemnine se bodo v naj
krajšem času same od sebe znižale, v ko
likor se še niso. Tukaj je mnogo praznih 
stanovanj, in sicer kar v moji ulici jih 
je praznih pol tucata, čeprav stane stano
vanje, sestoječe iz sobe, kuhinje in priti
klin le 200, največ 250 Din na mesec.

J. J.

Razno
Inserate v »Mojem domu« smo letos po

polnoma opustili, da bomo lahko prinesli 
našim naročnikom več potrebnega gradiva 
na vseh štirih straneh. Na drugi strani pa 
so nekateri naši člani mislili, da delamo 
za dotične interesente kako posebno re
klamo, vsled česar bi bili drugi člani oško
dovani. Da se izognemo taki nepotrebni 
kritiki, ki je v navadi pri naših članih, smo 
ustavili vse inserate.

Občni zbor društva hišnih posestnikov 
za Jesenice, Javornik in okolico se bo vršil 
v nedeljo, dne 14. februarja t. 1. popoldne 
ob 3. uri v restavraciji g. Davorina Tancer 
z običajnim dnevnim redom. Kazen tega 
bo poročal in dajal potrebna pojasnila 
zvezni predsednik g. Ivan Frelih iz Ljub
ljane. Odbor vabi k udeležbi vse posest
nike.

Občni zbor društva hišnih posestnikov 
za Kamnik in okolico se bo vršil v nedeljo, 
dne 21. februarja ob 3. uri popoldne. Ra
zen običajnega dnevnega reda bo poročal 
zvezni predsednik o delovanju organiza
cije posestnikov in dajal potrebne informa
cije. Predavanje je obljubil še drug govor
nik iz Ljubljane. Hišni posestniki se vabijo 
k obilni udeležbi.

Člane Prvega društva hišnih posestni
kov v Ljubljani kakor tudi naročnike »Mo
jega doma« vabimo, da sedaj v začetku me
seca februarja, ko bodo prejeli plačane na
jemnine, brez odlašanja nakažejo članarino 
odnosno naročnino, da nam s tem olajšajo 
delo in nam ne povzročajo nepotrebnih 
stroškov. Iz poročila o stanovanjski anketi 
v Beogradu naj naši člani razvidijo potrebo 
organizacije in naš napor, da ne pridemo 
zopet pod kako omejitev naših hiš.

Pravilna napoved zgradarine. Zastopnik 
najemnikov na stanovanjski anketi iz Spli
ta je stavil predlog, da bi najemniki pla
čali samo ono najemnino, kolikor so jo 
prijavili davčni oblasti. Ker je nevarnost, 
da bi to obveljalo, ponovno opozarjamo 
vse posestnike, da naknadno prijavijo na
jemnino, če so jo dosedaj prijavili nepo
polno, oziroma v nižjih zneskih. Vedno po
novno prihajajo ovadbe na davčno oblast v 
Ljubljani in tudi drugod, da so hišni po
sestniki prenizko fatirali, vsled česar jim 
ne odide visoka kazen.

Odpis vodarine, gostaščine in kanalske 
pristojbine pri novih hišah. Ker se pri no
vih hišah v slučaju, da je stanovanje neod- 
dano in prazno ne odpiše državna zgrada- 
rina, in ker mestno knjigovodstvo odpiše 
te občinske pristojbine samo na podlagi 
odpisov zgradarine, so prišli posestniki no
vih hiš v neprijeten položaj, da se jim ne 
odpiše tudi vodarina, gostaščina in kanal
ska pristojbina, če tudi imajo stanovanja 
več mesecev neoddana. Zato je naš predsed
nik posredoval pri mestnem načelstvu in 
dosegel, da se bodo občinske davščine pri 
novih hišah odpisovale, če so stanovanja 
ali lokali bili neoddani, in to vedno na po
sebno prošnjo, ki jo je vložiti pri mestnem 
načelstvu in jo kolekovati s 5 Din. Kaka 
pritožba v tem pogledu bi bila brezuspešna. 
V prošnji je treba dokazati, da je stanova
nje ali poslovni prostor neoddan.

Gostaščina od stanovanj v novih zgrad
bah. V sporu med zagrebško mestno ob
čino in Društvom hišnih posestnikov je 
izdalo finančno ministrstvo načelno važno 
odločbo o obdavčenju stanovanj v novih 
zgradbah. Kakor večina mestnih občin, 
je uvedla tudi zagrebška občina davek 
na najemnine, tako zvano gostaščino. Dru
štvo hišnih posestnikov v Zagrebu je vlo
žilo zoper to obdavčenje priziv ter se skli
cevalo na to, da občina ne bi smela obdav
čiti stanovanj v novih zgradbah, ki uživajo 
davčne ugodnosti in so tudi državnih dav
kov oproščene. Finančno ministrstvo je

prvotno pritrdilo temu naziranju hišnih 
posestnikov. Zoper ta odlok finančnega mi
nistrstva pa je zagrebška mestna občina 
vložila ugovor, v katerem pravi, da v stvari 
ne gre za obdavčenje zgradb samih, marveč 
za obdavčenje stanovanj odnosno stano
vanjske najemnine, od katere se plačuje 
gostaščina. Zaradi tega davčni objekt niso 
hišni posestniki, marveč stanovanjski na
jemniki. Finančno ministrstvo je preklicalo 
svoj prvotni odlok ter dovolilo zagrebški 
občini pobiranje gosfhščine od vseh stano
vanj neglede na to, ali gre za stanovanja 
v starih ali novih zgradbah. Mestna občina 
pa ima pravico, da v svojem delokrogu po
samezne objekte oprosti od plačevanja te
ga davka.

Štednja s kurivom.
Povsod nimamo dovolj kuriva na raz

polago. V mnogih krajih je radi tega treba 
štedljivo z njim postopati. V tem slučaju 
gre predvsem za to, da nastane v kurišču 
na majhnem prostoru, ker s tem vsi plini 
zgore, med tem ko pri širšem ognju ve
čina plinov uide v dimnik, ne da bi pri 
tem opravili svojo nalogo. Rešetka naj 
radi tega ne bo večja od 17 do 20 cm dol
žine in 16 cm širine. Pri mnogih štedilni
kih je razdalja med rešetko in ploščo, na 
kateri kuhamo, prevelika, tako da plamen 
ne doseže popolnoma dna posode. Posta
vimo rešetko višje, in sicer na razdaljo 
16—17 cm. Pri 20 cm je učinek ognja že 
precej manjši. Razpoke v plošči na štedil
niku so škodljive, ker skozi te pride v 
kurišče zrak, ki ne vpliva dobro na gore
nje. Razpoke zamažemo z železnim kitom.

Večkratno zračenje sob ne pomeni po
trate toplote, nasprotno boljše izrabljanje 
iste. Čist zrak se ogreje lažje in obdrži 
toploto delj nego slab, porabljen. Kadar 
pa zračimo, naj se to zgodi temeljito in 
kakor mogoče hitro, najbolje s prepihom.

Razpoke v pohištvu.
Razpoke v pohištvu najprvo zamažemo 

z lepilom, ki ga napravimo na sledeči na
čin: Bel svilen papir pustimo, da se v vodi 
popolnoma omehča, nato ga zgnetemo s 
klejem v testo, temu pa pridamo še malo 
žgane magnezije. To lepilo močno vtisne
mo v razpoke in luknje, nakar se znotraj 
zveže z lesom in ko se posuši, obdrži svojo 
gladko površino. Za tem namažemo les z 
oljnato barvo (cinkovo belo), pustimo, da 
se posuši in jo znova drgnemo s steklenim 
papirjem št. 0 tako, da postane površina 
popolnoma gladka. Za tem znova popol
noma tenko namažemo, če imamo opra
viti z barvanim pohištvom, in za tem, če 
končamo s prvim barvanjem, znova drg
nemo s finim steklenim papirjem in znova 
namažemo.

Prve steklene hiše.
Prva stanovanjska zgradba iz stekla je 

bila narejena v Parizu in se nahaja v rue 
Giullaume, v bližini Sorbonne. Zgrajena 
je na tak način, da je v največji meri pri
dobljeno na solncu, ki sije skozi stene in 
razširja za oko prijetno svetlobo. Zidovi 
so trdi kot skala in tudi najmočnejši udar
ci jim ne povzroče škode. Kar se tiče sta- 
bilitete, se v tem oziru ne more primer
jati ž njo nobena zgradba bodisi iz kame
nja bodisi iz opeke. Pierre Chareau, arhi
tekt in graditelj, zatrjuje, da bo Pariz v 
kratkem imel na stotine takih steklenih 
zgradb, ki bodo tvorile stanovanjsko hišo 
bodočnosti. Celo če je poslopje ob slav
nostnih prilikah svečano razsvetljeno, ni 
mogoče, da bi se videlo, kaj se godi v no
tranjosti. Materijal, ki so ga uporabili za 
zgradbo, je surov St. Gobain.

*


